
O~ekujem zna~ajniji pomak u narednoj godini – po~etak remonta aviona 
MiG-29 i obezbe|ewe neophodnih koli~ina goriva, ~ime }e se normalizovati

proces obuke i  dobiti na kvalitetu osnovnog zadatka, kontrole i za{tite
vazdu{nog prostora – isti~e prvi ~ovek na{eg vazduhoplovstva 
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d vazduhoplovstva za respekt do{li smo u situaciju da su
nam avioni prizemqeni, a za kontrolu vazdu{nog prosto-
ra obezbe|en je tek minimalni potencijal. Kasne remonti,
nema rezervnih delova, a obuka ~eka gorivo… Kakve su
perspektive na{eg vazduhoplovstva, radarskih i raketnih
sistema, kako }e ih definisati Strategijski pregled od-

brane, {ta qudi u tom vidu mogu da o~ekuju u neposrednoj i da-
qoj budu}nosti? 

Dovoqno pitawa za na{eg sagovornika, general-majora
Vladana Marjanovi}a, a predstoje}i praznik, 24. decembar -
dan VS i PVO, samo je povod za razgovor. Mawe o problemima,
a vi{e o na~inima i rokovima za wihovo re{avawe.

Gospodine generale, dosta se govori  o nezavidnoj situaci-
ji u kojoj je na{e vazduhoplovstvo i protivvazduhoplovna
odbrana? Da li boqi dani dolaze?
– Postoji op{ta saglasnost  u oceni sada{weg stawa, ali

i zajedni~ko vi|ewe budu}ih re{ewa koje }e biti definisano
Strategijskim pregledom odbrane. U tom dokumentu opredeli}e
se izgled vazduhoplovstva i protivvazduhoplovne odbrane (VS i
PVO) u narednih pet odnosno deset godina. Definisa}e se nova
organizacija, brojna veli~ina, kvalitet sredstava, sistem obu-
ke, nove sposobnosti i drugi detaqi va`ni za funkcionisawe
ovog vida Vojske SCG.

Novim re{ewima prioritet
je dat sistemu protivvazduho-
plovne odbrane (PVO) i tran-
sportnim kapacitetima. 

[ta to konkretnije zna~i?
– Dostizawe ciqne organi-

zacije predvi|eno je po fazama
– do 2007, 2010. i 2015. godine.
U okviru prve faze predvi|a se
uspostavqawe nove organizacije
Vojske a time i VS i PVO, koja }e
biti racionalnija i efikasnija.
U budu}em sastavu VS i PVO
osta}e samo perspektivna teh-
ni~ka sredstva, koja }e se upo-
trebqavati u narednih pet i u
narednih deset godina.

U prvoj fazi planira se re-
mont sredstava koja imamo, a kasnije i nabavka novih. Po redu
prioriteta planira se remont aviona MiG-29, sa kojima ras-
pola`emo, u ciqu podizawa kvaliteta kontrole i za{tite na-
{eg vazdu{nog prostora.

O~ekujem da se odluka o tome donese veoma brzo, {to bi uz
obezbe|ewe neophodnih koli~ina goriva za obuku zna~ilo da se
preduzimaju potrebni koraci u re{avawu dva osnovna proble-
ma sa kojima se VS i PVO danas suo~ava. 

Paralelno ve} sada te~e, a intenzivira}e se remont tran-
sportnih helikoptera zbog preko potrebnih transportnih kapa-
citeta, kojima se obezbe|uje potrebna pokretqivost, pre svega,
specijalnih snaga.

Do 2010. godine neophodno je doneti odluku o nabavci vi-
{enamenskog aviona, koji bi obavqao zadatke lovca i lovca
bombardera, ~ime bi se stvorili uslovi da se iz naoru`awa
postepeno povuku avioni MiG-21 i orao.

Sada{we a i budu}e potrebe koje proizilaze iz obaveze
obezbe|ewa pokretqivosti na{ih, pre svega specijalnih snaga
i mogu}ih anga`ovawa van na{ih granica u mirovnim misijama,
name}e potrebu nabake novog transportnog helikoptera, za {ta
je odluku neophodno doneti tako|e do 2010. godine.

Koliko nam je potrebno novih aviona i helikoptera?
– Imaju}i u vidu budu}e bezbednosne rizike i zadatke koji

iz toga proizilaze za VS i PVO, na{a procena je da }e jedna
eskadrila vi{enamenskih aviona mo}i da odgovori tim obave-
zama.

Jedna eskadrila transportnih helikoptera zadovoqi}e na-
{e potrebe za transportom vazdu{nim putem, specijalnim pre-
vo`ewima i zahteve budu}e slu`be tragawa i spasavawa, koju je
preko potrebno opremiti i osposobiti jer je to op{ta, ne samo
vojna, ve} i dru{tvena potreba.

Zadaci slu`be tragawa i spasavawa podrazumevaju spasa-
vawe posada vazduhoplova, sanitetska prevo`ewa, pomo} kod
akcidenata, elementarnih nepogoda i u svim drugim okolnosti-
ma gde je anga`ovawe helikoptera neophodno.

Ta slu`ba bi, dakle, bila neprekidno na raspolagwu ne sa-
mo Vojsci ve} i dru{tvu u celini. 

Trenutno je zaista te{ko?
– Sada{we stawe je izraz vremena i doga|aja kroz koje

smo pro{li od devedesetih godina do dana{weg dana. Svaka go-
dina je bila restriktivnija. Posle 1999. godine do{la su do
izra`aja dva osnovna problema u VS i PVO, usporen remont i
nedostatak goriva za obuku. 

Remont je usporen iz dva razloga. Vazduhoplovni zavod
”Moma“ je posle 1999. godine iz razumqivih razloga smawio
kapacitete za skoro dve tre}ine i nije se mogla obezbediti neo-
phodna koli~ina finansijskih sredstava za podr{ku remonta.

Izra`en problem za
obuku je nedovoqna koli~ina
mlaznog goriva i on je poseb-
no nagla{en posledwih godi-
na. Po~etkom naredne godine
o~ekujemo zna~ajnije koli~i-
ne goriva ~ime }e se norma-
lizovati proces obuke. 
Na{i piloti sada imaju za-

ista malo naleta. Da bi pi-
lot bio ”u formi“, odnosno
potpuno spreman za sve uslo-
ve potrebno je godi{we oko
120 ~asova naleta, a za po-
sade za posebne zadatke i do
150 ~asova. 

Ho}u da naglasim da i
pored ograni~enih resursa
mi i sada izvr{avamo oba-

veze koje proizilaze iz dva osnovna zadatka, kontrole i za{ti-
te vazdu{nog prostora i podr{ke ostalim u~esnicima u sistemu
odbrane.

Ako poboq{awa izostanu, ho}e li neka od zemaqa iz okru-
`ewa {tititi na{ vazdu{ni prostor? 
– Ja sam uveren da to pitawe ne}e do}i na dnevni red.

Istorijsko iskustvo nas u~i da kad god nismo imali dovoqno
sopstvenih mogu}nosti ili se iz drugih razloga nismo mogli
osloniti na svoje kapacitete, pomo} sa strane nije dolazila u
pravo vreme i uvek smo trpeli lo{e posledice.

To je i ekonomsko pitawe, jer ako to radi neko drugi on-
da to moramo pla}ati, a sva radna mesta koja sada postoje u
jedinicama ukinuti.

To je i pitawe tehnolo{kog razvoja. I sada je sistem odr-
`avawa i modernizacije u okviru VS i PVO, tehnolo{ki za-
majac koji podsti~e na{ razvoj.

I kona~no, to je i pitawe nacionalnog ponosa. Mi smo
zemqa sa 93 godine dugom vazduhoplovnom tradicijom. Me|u
prvih 15 zemaqa u svetu smo uveli avijaciju u upotrebu, a me-
|u prvih pet zemaqa upotrebili smo je u vojne svrhe. Sve to
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AERODROMI
Aerodromi koje Vojska SCG sada koristi su kapital

koji treba staviti u funkciju privrednog razvoja sredina u
kojima se oni nalaze. Aerodromi Ni{ i Podgorica su u
vlasni{tvu lokalne samouprave, a Vojska ih koristi bez
posebnih ograni~ewa. 

Aerodromi La|evci, Ponikve i Sombor uz neophodnu
adaptaciju imaju pretpostavke da se transformi{u u me-
{ovite, kako bi bili na raspolagawu privredi zemqe. 
Za svoje potrebe VS i PVO koristi i aerodrom Kovin. Ae-
rodrom Sjenica nije u funkciji od 1999. godine i za wego-
vo uvo|ewe u funkciju potrebna su zna~ajna finansijska
sredstva.

Aerodrom Batajnica je vojni, koji se tako|e pod odre|e-
nim uslovima, mo`e delom koristiti i za civilne potrebe.



General-major Vladan
Marjanovi} je ostvario
dve velike `eqe, da bude
pilot i da radi posao ko-
ji voli. Po~eo je sa lete-
wem na jedrilici, zatim
nastavio na avionima,
zlin, galeb G-2, jastreb,
supergaleb G-4 i orao, na
kome i sada leti.

zanemariti, ukinuti i zamoliti nekog drugog da {titi na{e
nebo, svakako bi pogodilo i ponos gra|ana ove zemqe.

Na kraju, odbrana vazdu{nog prostora teritorije i
akvatorije je zadatak Vojske SCG, a time i zadatak VS i PVO
koji je jasno definisan u Strategiji odbrane.

U sistemu VOJIN ostvarena su primetna poboq{awa?
– Jedinice VOJIN sa postoje}im kapacitetima obezbe-

|uju na{e potrebe. Raspola`emo sa radarskim sredstvima
isto~nog i zapadnog porekla. Imamo ih dovoqno, mada je deo
wihovih resursa tako|e istro{en i treba ih obnoviti.

U saradwi sa Agencijom za kontrolu letewa (AKL) podi-
gli smo kvalitet kontrole na{eg vazdu{nog prostora. Na ra-
darskom polo`aju na Zlatiboru postavili smo kombinovani
radarski sistem i veoma smo zadovoqni ostvarenim kvalite-
tom. I svi ostali kapaciteti AKL zajedno sa potencijalima
VS i PVO bi}e ukqu~eni u jedinstven sistem kontrole na{eg
vazdu{nog prostora.

Predstoji nam anga`ovawe na dogradwi i adaptaciji ne-
koliko radarskih polo`aja na na{oj teritoriji {to }e sva-
kako biti u funkciji podizawa kvaliteta kontrole vazdu{nog
prostora. Uporedo sa tim aktivnostima realizova}e se re-
mont i modernizacija raspolo`ivih radarskih sistema.

Od posebnog zna~aja za nas je radarski polo`aj na Ko-
paoniku. Nadam se da }e na{a zemqa obezbediti me|unarod-
no razumevawe i da }e se taj polo`aj {to pre staviti u funk-
ciju bezbednosti, pre svega, civilnog vazdu{nog saobra}aja
koji se odvija preko na{e zemqe.

Kakva je situacija sa raketnim sistemima?
– Resursi i ukupno stawe je znatno povoqnije u raketnim

sistemima. Deo sistema je modernizovan sa termovizijom a
radi se na jo{ nekim poboq{awima koja su u toku. Time se
stvara boqa za{tita samih sistema i pove}ava wihova efi-
kasnost.

[ta u reformi mogu o~ekivati qudi?
– Strategijskim pregledom odbrane predvi|a se brojno

smawewe Vojske u celini, pa time i brojno smawewe VS i
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PVO. Problem vi{ka kadra }e se re{avati na neki od Zako-
nom predvi|enih na~ina. Brojno smawewe kadra bi}e plan-
sko, sa jasno definisanim kriterijumima. Nadam se da }e se
stvoriti uslovi u kojima }e ve}i deo vi{ka kadra imati na
odre|en na~in re{eno egzistencijalno pitawe.

U okviru planiranih integracija, {ta najvi{e nedostaje
VS i PVO? 
– Ukqu~ivawe na{eg VS i PVO u budu}im integracijama

je za sada restriktivno. Nedostaje nam infrastruktura koja
ispuwava potrebne standarde, nedostaju nam kompatibilna
tehni~ka sredstva i nemamo dovoqno odgovaraju}ih resursa
koji bi obezbedili na{e anga`ovawe u nekoj od misija.

Ono {to sigurno imamo to je kvalitetan, mlad kadar sa
zadovoqavaju}im brojem lica koja poznaju engleski jezik na
nivou koji omogu}ava pouzdanu komunikaciju i anga`ovawe u
okviru me|unarodne vojne saradwe.

Moram naglasiti da mi i sada imamo pripadnike VS i
PVO koji su anga`ovani u me|unarodnim misijama mira.

I poruka komandanta pred predstoje}i praznik, 24. de-
cembar – dan VS i PVO?
– Smatram da su pro{la vremena za poruke! Izvesno je

da }e u budu}oj organizaciji celovitog sistema odbrane na{e
zemqe, VS i PVO dobiti mesto adekvatno zna~aju i ulozi koju
ima!

Radenko MUTAVXI]

BOQITAK

Od ostvarenih boqitaka u ovoj godini treba posebno
izdvojiti uvo|ewe novog radarskog sistema na Zlatiboru,
koje omogu}ava pouzdano 24-~asovno pra}ewe situacije u
delu na{eg vazdu{nog prostora i zavr{etak sanacije i
uvo|ewe u upotrebu druge poletno-sletne staze na aero-
dromu Batajnica.

Reforma Vojske }e u narednom periodu doprineti
stvarawu povoqnijih uslova za novi kvalitet.

15. decembar   2005.
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